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אין די וואכן רעדן די פרשיות פון    טייערע אידן!
האט   השי"ת  וועלכע  מיט  נסיונות  עשרה  די  

 מנסה געווען אברהם אבינו.  

כ"ק מרן אדמו"ר זצוק''ל פלעגט אלץ נאכזאגן  
די שטיקל מאור עינים, 'לך לך מארצך,' זאגט  
רש"י 'להנאתך ולטובתך.' דער הייליגער מאור  
השי"ת   האט  'פארוואס  פרעגט,  עינים 

להנאתך  געדאר אבינו  אברהם  פאר  זאגן  פט 
ממילא   דאך  האט  אבינו  אברהם  ולטובתך? 
דאך   האט  ער  פניות,  שום  קיין  געהאט  נישט 
דען?    וואס  נאר  שמים!'  לשם  געטוהן  אלעס 
דער הייליגער  מאור עינים איז מסביר אז עס  
באמת   פעלט  עס  אז  הקדוש  זוהר  אין  שטייט 

די צדיקים א  פון  די נשמות  ויף  גארנישט פאר 
גרויסע   אויך  דארטן  זענען  זיי  וועלט.  יענע 
צדיקים, זיי זיצן תחת כסא הכבוד, און זיי זענען  
גערן   זיי  וואלטן  מצדם  השכינה!  מזיו  נהנה 
דער   דען?  וואס  נאר  דארטן,  געבליבן 
הטוב   דרך  און  טוב,  א  דאך  איז  אויבערשטער 
להטיב.  השי"ת וויל גוטס טוהן בשלימות פאר  

י צדיקים. ווען זיי זענען נהנה  די נשמות פון ד 
שווער   האבן  זיי  וואס  דעם  אן  השכינה  מזיו 
רצון   זיין  מקיים  צו  וועלט  די  אויף  געארבעט 
די   פאר  אנגענעם  אזוי  נישט  איז  דאן  השי"ת, 
נשמות דאס וואס זיי זענען נהנה מזיו השכינה.  
ער   אויב  אז  דאך  איז  מענטש  א  פון  טבע  די 

במתנה בר – באקומט  זיין  אומזינסט,  פון  ויט 
ברויט פארשעמטע  דאס  איז  נהמא  – חבר, 

דכיסופא.  אבער ווען א מענטש באצאלט פאר  
זיין ברויט איז דאס גאר געשמאק פאר אים און  

עס איז אים נישט קיין שום בושה דאס צו עסן.   
די   אז  וויל  השי"ת  לענינינו:  זאך  זעלבע  די 
מזיו   זיין  נהנה  פארן  באצאלן  זאלן  צדיקים 

כדי אז דאס זאל נישט זיין פאר זיי קיין  השכינה  
דכיסופא דערפאר  – נהמא  ברויט.  פארשעמטע 

שיקט השי"ת אראפ די נשמות פון די צדיקים  
ציעט   וואס  גוף  א  אין  מלובש  וועלט  די  אויף 
ווען דער   זיין די  רצון ה', און  נישט צו מקיים 
איד איז זיך מתגבר און ער טוט יא דעם רצון ה',  

שכר ער  קומט    באקומט  ער  ווען  דעם.   פאר 
זיין רצון   יענע וועלט נאכ'ן מקיים  ארויף אויף 
ה' במשך זיין לעבן, וועט ער בשכר זה נהנה זיין  
מזיו השכינה אן דעם וואס דאס זאל אים זיין א  
בושה.  ער האט שוין באצאלט פאר דעם אויף  

 די וועלט!  

אברהם   פאר  געזאגט  השי"ת  האט  דאס  אט 
אתך ולטובתך', כדי אז ווען דו  אבינו. 'לךלך להנ

וועלט,   יענע  אויף  ארויפקומען  צוריק  וועסט 
פארשעמטע   קיין  זיין  נישט  שכר  דיין  זאל 

 ברויט! 

אור   ספה"ק  אין  שטייט  געדאנק  זעלבע  די 
עליקער   לייב  הערש  רבי  הרה"ק  פון  חכמים 
שרה   חיי  פרשת  אין  זאגט  פסוק  דער  זי"ע.  

את   ברך  וה'  בימים  בא  זקן  אברהם  'ואברהם 
בכל.'  זאגט דער מדרש אז דער אויבערשטער  
זאל   ער  אז  אבינו  אברהם  געבענטשט  האט 
קענען שולט זיין אויפן יצר הרע. ער איז מסביר  
אז כידוע האט השי"ת באשאפן אינעם מענטש  
א נפש הבהמית וואס ציעט צו חומריות און צו  

גשמיות, און דער תפקיד פונעם איד איז מזכך  
זיין דער   חומר און מאכן פון דעם א צורה.  צו 

שטעלט זיך דער קושיא: אויב דער תכלית איז  
פארוואס   חומר,  דעם  זיין  מזכך  זאל  מען  אז 
האט אונז השי"ת בכלל באשאפן מיט א נפש  
הבהמית? פארוואס זענען מיר נישט לכתחילה  
געבוירן לויטער?  דער תירוץ איז, עס איז בכלל  

מען ווען  פארגלייך  קיין  גלייך    נישט  ווערט 
ווערט   מען  ווען  ווי  אויסגעלייטערט  געבוירן 
געבוירן מיט א חומר און מען איז זיך מזכך.  ווען  
מען איז זיך אליינס מזכך שטייגט מען אסאך  
'יתרון האור'   פלעגן טייטשן  צדיקים  העכער!  
קומט 'מן החושך'.  דער אור קומט ארויס אסאך  

טינקע א  פון  קומט  עס  ווען  לע  שטערקער 
ווערט א איד אסאך העכער   אויך  פלאץ.  אזוי 
זיך   האט  ער  און  מגושם  געווען  איז  ער  ווען 

 אויסגעארבעט! 

טייטש ער מיט דעם 'ומותר האדם מן הבהמה', 
ומותר האדם, דאס וואס דער מענטש איז מער,  
מן הבהמה, איז עס ווייל ער האט קודם געהאט  

 ! א נפש הבהמית און ער האט זיך מזכך געווען

ער פירט אויס אז יעדער מאל וואס א איד האט  
זיך   איז  און ער  געוויסער אבר  א  מיט  נסיון  א 
מתגבר, ווערט ער דער שליט אויף יענעם אבר  

 דורך דעם עמידה בנסיון! 

זה שקנה חכמה.   – דאס איז פשט: 'ואברהם זקן
געווארן א שליט   דער מדרש זאגט אז ער איז 

וואס יצרו, און דורך דעם כח  זיך    על  ער האט 

 בס''ד 
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מתגבר געווען אויף זיינע עשרה נסיונות, האט  
 ער זוכה געווען צו ווערן א שליט על יצרו! 

יעקב   הרה"ח  פון  געהערט  האב  איך 
אויסטערליץ ז"ל, כידוע ווען כ"ק מרן אדמו"ר  
זי"ע מסקווירא האט געבויט דעם שטעטל האט  
געמוטשעט.    און  געפלאגט  ביטערליך  זיך  ער 

אי ריר  אנגעקומען  יעדער  ממש  אים  ז 
ממש   זיך  האט  ער  און  שווער  אויסטערליש 
זאל   שטעטל  דער  אז  געווען  נפש  מוסר 
ארויסקומען מן הכח אל הפועל.  עס איז געווען  
א פשוט'ער, פראסטער, אמעריקאנער איד וואס  
האט זוכה געווען צושטייער צוגעבן פארן רבי'ן  

פון   סכום  אסטראנאמישער  די  .   $50,000זי"ע 
אס איז געווען א פארמעגן מיט געלט בימים  ד

ההם.  קודם האט ער דאס נאר געגעבן אלס אן  
איז   ער  וואס  מאל  יעדעס  אבער  הלוואה, 
ער   האט  זי"ע,  רבי'ן  צום  פארן  צו  געקומען 
צוביסלעך מוחל געווען נאך א ביסל פונעם חוב,  
ביז דער חוב איז געווארן אינגאנצן אפגעווישט.   

מורא'דיג מהנה געווען אותו  ער האט מיט דעם  
אז ער, א   געווען,  זוכה  נגיד האט  צדיק!  דער 

עטליכע   האט  הארץ,  עם  אן  איד  פשוט'ער 
קינדער בני ישיבה תלמידי חכמים.  דאס איז  
געווען א פלא פון א זאך אז אזא פשוט'ער איד  
זאל האבן צוויי אזאלכע גרויסע זכותים: מהנה  

ינדער תלמידי  זיין אזא צדיק און איבערלאזן ק
 חכמים.  

הרה"ח יעקב אויסטערליץ ז"ל האט דערציילט  
וואס   איד  דעם  מיט  מעשה  אומבאקאנטער  א 
דאס האט שוין אלעס ערקלערט.  מעשה שהיה  
כך היה: ביי די צווייטע וועלט  מלחמה איז ער  
געווען א זעלנער אינעם אמעריקאנער ארמיי,  
נאציס   די  קעגן  פראנט  אויפן  געקעמפט  און 
ימ"ש.  אמעריקע מיט נאך מדינות האבן מנצח  
פון   שטייגער  דער  ארמיי.   דייטשע  די  געווען 
סאלדאטן נאכ'ן זיגן א מלחמה איז אז זיי גייען  
ווערן   זיי  און  שמחה  מורא'דיגע  א  אין  אריין 
א   אויף  הפקר'דיג  און  צולאזט  זייער 
מיט   גאוה  זענען מלא  זיי  אויפן.  געפערליכער 

הסוס גבורת  נישט  זייער  איז  איד  דער  און   ,
האט   אמעריקע  ווען  געווארן.   אפגעשוינט 
געזיגט האט ער געהאט מורא'דיגע נסיונות אין  

האט   ארום  און  ארום  סביבה  די  אידישקייט!  
אים נישט קיין סאך יראת שמים צוגעגעבן און  
א   גאר  גאר  אויסגעשטאנען  ער  איז  טאג  איין 

אז ער  געמיינט  ער האט  נסיון.   וועט    שווערע 
דאס בלי שום ספק נישט קענען ביישטיין.  צו  
זיך   ער  האט  איבערראשונג  אייגענער  זיין 
כוחות   איבערמענטשליכע  צוזאמענגעקליבן 
און ער איז יא בייגעשטאנען די נסיון!  ער האט  
פון דעם געהאט גאר א גרויסער געלט שאדן,  
א   מאכן  צו  זכי'ה  די  געהאט  האט  ער  אבער 

השם  קידוש  יעקב  גרויסע  הרה"ח   !
ווער   אויסגעפירט,  האט  ז"ל  אויסטערליטץ 
זוכה   ער  האט  דעם  בזכות  נישט  אויב  ווייסט 
זכותים מהנה   צוויי אזעלכע גרויסע  צו  געווען 
צו זיין דעם רבי'ן זי"ע מיט אזעלכע סכומים אין  
א צייט פון נויט, און צו קינדער בני תורה!  מיטן  

וכה צו גאר  כח פון ביישטיין נסיונות איז מען ז 
 גרויסע זאכן! 

 

 
און ווען מען רעדט פון די נסיונות פון אברהם  
איז   יצחק  עקידת  אז  דאך  מען  ווייסט  אבינו, 

 געווען אברהם אבינו'ס שווערסטע נסיון! 

עס שטייט אין ספה"ק פנים יפות אז דער נסיון  
פאר אברהם אבינו א נסיון  העקידה איז געווען  

צוגעזאגט   דאך  האט  השי"ת  ווייל  אמונה,  אין 
פאר אברהם אבינו "כי ביצחק יקרא לך זרע,"  
א   האבן  ער  וועט  יצחק  יחיד  בן  זיין  דורך  אז 
אים   הייסט  פליצלונג  דא  הדורות.  המשך 
השי"ת ער זאל מקריב זיין יצחק פאר א קרבן  

אים  עולה. לכאורה במושכל ראשון וואלט דאך  
נאכ'ן   וועט  אזוי  ווי  ווערן  שווער  געדארפט 
ביצחק   "כי  דעם  שטימען  יצחק,  זיין  מקריב 
יקרא לך זרע"? אברהם אבינו וועט זיך מתגבר  
זיין און פאלגן השי"ת, אבער אזוי ווי מיר ווייסן  
אבינו'ס   אברהם  געווען  ניטאמאל  דאס  איז 
ניטאמאל   האט  ער  נאר  ראשון,  מושכל 

אזוי וועל איך קענען האבן   אריינגעטראכט "ווי

אן   נאר  יצחק?"  פון  הדורות  המשך  א 
אריינטראכטן האט ער געפאלגט השי"ת, ווייל  
זיין אמונה אין השי"ת איז געווען אזוי שטארק  
און פעסט, אז ווען השי"ת האט עפעס געזאגט  
עפעס   אז  אמינא  הוה  קיין  געווען  נישט  איז 

 דערפון קען זיין שלעכט! 

יפות דער פסוק  מיט דעם טייטש פנים  ט דער 
אין תהילים "מגיד דבריו ליעקב חקיו ומשפטיו  
עפעס   איד  א  הייסט  השי"ת  ווען  לישראל". 
דאס   איד  פונעם  תפקיד  די  איז  טוהן, 
אנצונעמען אזוי ווי א חק בלי טעם, און פאלגן  
נאר   פארשטיין.  און  אריינטראכטן  אן  השי"ת 
און   געפאלגט  שוין  האט  ער  וואס  נאכדעם 

ער  ג קען  באפוילן,  האט  השי"ת  וואס  עטוהן 
משפט   בבחינת  פארשטיין  וועלן  צו  אנהייבן 

 וואס האט שוין יא א טעם!  

אויך טייטשט דער פנים יפות מיט דעם געדאנק  
די פסוק "כל אשר דיבר ה' נעשה ונשמע".  ווען  

א איד באקומט א באפעל פון השי"ת "כל אשר  
צו קודם  תפקיד  זיין  איז  ה','"  פאלגן    דיבר 

נאכדעם נאר  און  ער  - "נעשה",  מעג  "ונשמע", 
 וועלן פארשטיין די טעם פונעם מצוה!

אויב א איד איז זיך אייביג נוהג אזוי צו פאלגן  
ווען ער פארשטייט נישט,   דעם רצון ה' אפילו 
און נאר נאכן פאלגן פרובירט ער צו פארשטיין,  
קיין   אן  נסיונות  זיינע  אלע  ביישטיין  ער  קען 

 וועריגקייטן! שום ש

ספר   פונעם  ווארט  פחד'דיגע  א  דא  איז  עס 
הישר לרבינו תם. ער זאגט אז א מענטש מוז  
וויסן אז די וועלט איז א וועלט פון דראסטישער  
פאסירונגען.  יעדער פון אונז קומט אראפ אויף  
שטורעמישע   די  אט  אריבערצוגיין  וועלט  די 
נישט   חלילה  איז  דאס  צו  איבערלעבענישן, 

קינדער  געזונ זיינע  פון  איינער  אדער  ווערן  ט 
ווערן ל"ע נישט געזונט, צו חלילה אנקומען אין  
דחק   מיט  מוטשענען  זיך  חלילה  צו  תפיסה, 



 

פרנסה ועוד ועוד. ווען א מענטש גייט אריבער  
ער   ווערט  פאסירונג,  צוטרייסלנדער  אזא  אט 
ווייסט   ער  אז  צושאקלט  אינגאנצן  נאטורליך 

ו מימינו  נישט  ווערט  שוין  ער  משמאלו. 
כתוצאה   און  צומישט,  און  פארלוירן  אינגאנצן 
פארלירט ער זיין שליטה אויף זיך און ער הערט  
אויף זיך צו פירן אויפ'ן דרך התורה. אבער גאר  
אנדערש איז עס ווען א איד וואס איז פול מיט  
די   אט  אריבער  גייט  בהשי"ת  ובטחון  אמונה 

ר איד וואס  אויבנדערמאנטע שוועריגקייטן.  דע 
איז מלא אמונה ובטחון בהשי"ת ווייסט אז פון  
און   קיין שלעכטס,  נישט ארויס  השי"ת קומט 
אלע דראסטישע  דורכגענג זענען בלויז נסיונות  
צו זעהן אויב דער איד וועט זיך פארלירן, אדער  
איד   א  ולתורתו.  לה'  געטריי  בלייבן  וועט  ער 

יף די  ווערט באשוואוירן פאר ער קומט אראפ או
און   ווערן  פארלוירן  נישט  וועט  ער  אז  וועלט 
וועט   ער  נאר  התורה,  דרך  פונעם  אוועקפאלן 
נישט   ולתורתו. ממילא  זיך האלטן פעסט לה' 
דראסטישע   די  פון  נישט  פאלט  ער  וואס  נאר 
צו   קעמפט  ער  ווייל  נאר  איבערלעבענישן, 

ולתורתו לה'  געטריי  גאר  - בלייבן  ער  ווערט 
 איבערלעבעניש! געשטארקט פון אזא  

דער רבינו תם געבט אן עצה כדי זיך נישט צו  
דראסטישע   א  קומט  עס  ווען  פארלירן 
איבערלעבעניש.  א איד זאל געדענקען אז איין  
דראסטישע   אנקומען  וועט  טאג 
נישט   איז  עס  אויב  און  איבערלעבענישן, 
געקומען היינט וועט עס געוויס קומען מארגן.  

שטארק פאר דעם, ער    ווייל ער גרייט זיך אזוי
האלט זיך אין איין איינ'חזר'ען אז ער איז מאמין  
עס   ווען  דאן  הרעות,  תצא  לא  מאתו  און  בה' 
קומט שוין עפעס א נסיון איז ער שוין גרייט צו  
נסיון! ער קעמפט צו בלייבן   אנטפאנגען דעם 
א   בלייבן  ער  וועט  אזוי  און  הייליג  און  ערליך 

ערשטן'ס ארמיי!   געטרייע סאלדאט אינעם אויב
פונקט אזוי ווי די שטערקסטע ווינט קען נישט  
שום   קיין  קען  אויך  אזוי  בארג,  א  אויסרייסן 
נסיון צוברעכן די גייסט און מאראל פון א איד  
און   שטארק  זענען  הארץ  און  קאפ  זיין  וואס 
פעסט מיט אמונה ובטחון בהשי"ת!  אנדערש  

רטע  איז איינער וואס לעבט אייביג מיט פארקע 
אלע   די  וועלן  מיר  "צו  טראכט  און  מחשבות 
נסיונות געוויס נישט אנקומען". וואס געשעהט  
איז, אז ער גרייט  קיינמאל נישט אן זיין נפש צו  
זיין   צו  ווען   און  נסיונות,  מיט  האנדלען 

קומט שוין יא אן א נסיון, פארלירט  – אנטוישונג  
ער זיין קאפ, ער ווערט ער אינגאנצן פארלוירן  

אין זיין אמונה, און ער פאלט נעבעך אראפ ח"ו  
 אין עבדות השם! 

 

פאר ניינצן יאר צוריק האב איך האב געהערט א  
מעשה פון אן אכציג יעריגן איד.  ער האט מיר  
מלחמה   וועלט  צווייטע  ביים  דערציילט:  אזוי 
אין   ארבייט  צוואנגס  געארבעט  איך  האב 

אז    מונקאטאבאר, און די סדר היום איז געווען
נאצי   דער  האט  אינדערפרי  אזייגער    – זעקס 

אויפגעוועקט.     – דער אויפזעהר פונעם לאגער  
דאס וועקן אליינס איז געווען מיט א בהלה און  
פול מיט רשעות.  נאכן אויפשטיין האבן מיר זיך  

באדן, און די וואסער איז    – געמוזט גיין וואשן  
געווען   אייביג  ממילא  קא  זייערעפעס  לט.... 

מיטן   לאנג  צו  פארזוימט  נישט  זיך  מיר  האבן 
געוואלדיגן פארגעניגן וואס מיר האבן געהאט  
פון אזא באד, נאר מיר האבן זיך שנעל געגעבן  
א מאך נאס, און מיר, די ערליכע בחורים , זענען  
שנעל געלאפן לייגן תפילין און ליינען די פסוק  

מיר נישט    פון שמע ישראל. מער פון דעם האבן
זיין אין   ווייל מיר האבן געמוזט  זאגן  געקענט 
באצייטנס ביי די פלאץ ווי דער נאצי האט אונז  
יעדן טאג געציילט.  שפעטיגן ביים ציילן האט  
האט   קיינער  און  באשטראפט,  ווערן  געמיינט 

זייערע שטראפן...    נישט געהאט פאר  קיין כח 
אנגס  פון דארטן זענען מיר געגאנגען צו די צוו 

אנגיין   אזוי  מען  קען  לאנג  ווי  אבער  ארבעט, 
א   מינוט  אייו  פאר  בלויז  תפילין  לייגן  מיטן 

 טאג?   

איין אינדערפרי האב איך באשלאסן אז היינט  
וויל איך ליינען גאנץ פרשת קריאת שמע מיט  
מיך   איך  בין  למעשה  ממחשבה  תפילין!   די 
תיכף   בין  איך  נאר  "באדן",  געגאנגן  נישט 

ן לייגן תפילין!  צו מיין גרויסע שמחה  געגאנגע
תקופה   לאנגע  א  אין  מאל  ערשטן  צום  האב 
די   מיט  שמע  קריאת  פרשת  גאנץ  געליינט 
תפילין!  אבער נאכ'ן אויסטוהן די תפילין האב  
איך געזעהן די זייגער און עז איז מיר שווארץ  
געווארן פאר די אויגן!  מען האלט שוין א מינוט  

ונג!  דער נאצי האט שוין זיכער  אריין אין די צייל 
ווער   דארטן!    נישט  בין  איך  אז  באמערקט 
ווייסט וואס איך וועל באצאלן פאר אזא גרויסע  
עבירה?  איך האב נישט געהאט צופיל צייט צו  
נאר   וועל  איך  שפעטער  ווי  ווייל  קרעכצן, 

מיין עבירה!    דאך  איז  גרעסער  אנקומען, אלס 
איין   נאר  אנקומען  מיר  און  לאז  מינוט שפעט 

בין שנעל   איך  דעם!   פון  נאך שפעטער  נישט 

געלאפן צום ציילונג פלאץ, און תיכף ומיד האט  
מיר דער נאצי ימ"ש באמערקט.  ער רופט מיך  

מיר. פרעגט  ער  און  ביז    צו,  געווען  ביזטו  "ווי 
 יעצט?" 

זיך   איך  האב  תפילין!"   געלייגט  האב  "איך 
דערשטיקט  "אהה! דו האסט זיך    פארענפערט.

מיט יענע פאסיגעס?, דו האסט זיך געבאדן?"  
"יא!" האב    פרעגט ער מיך צוריק מיט  שפאס.

ער האט מיך נישט געגלייבט און    איך געלייקנט.
האט   ער  ווען  און  קערפער  מיין  געטאפט 
פרעגט   ער  און  טריקן,  בין  איך  אז  געפילט 

 מגעבט ער א פרעג: 

"דו ביזט דאך טריקן!  פארוואס זאגסטו אז דו  
ווייל דו האסט זיך נישט   האסט זיך געבאדן?! 
געבאדן צוליב די פאסיגעס, וועט פון היינט און  

ער קיינער פון דיינע פריינט זיך מער  ווייטער  מ
נישט מעגן דערשטיקן מיט די פאסיגעס!  און  
דארפן  זיך  ארום  וואכן  אפאר  אין  וועסט  דו 

 שטעלן פאר א פראצעס )משפט(!"  

ער האט גלייך באפוילן אז מען זאל אים שוין  
ער   און  תפילין,  פארן  אלע  ברענגען  אריבער 

ך נישט  האט דאס אוועקגענומען!  איך האב מי
מיין   ממילא  צער.   פאר  בארואיגן  געקענט 
משפט, אבער וועגן מיר וועלן אזוי פול ערליכע  
בחורים נישט קענען לייגן קיין תפילין?!   איך  
וויינען צום אויבערשטן און   האב מיך גענומען 
געבעטן אז ער זאל מיר מוחל זיין אז צוליב מיר  

קיין  וועלן אזוי פול בחורים נישט קענען לייגן  
 תפילין. 

"הייליגער באשעפער, דו ווייסט דאך יא אז איך  
האב בלויז געמיינט דיר צו מאכן א גרעסערע  
נחת רוח!  איך בעט דיר אז די פרישע גזירה זאל  
צוריק   קענען  שוין  זאל  מען  און  ווערן  בטל 
אנהייבן לייגן תפילין!"  איך האב מיך גענומען  

( אויף  פאסטן בה"ב )מאנטאג און דאנערשטאג
דעם וואס איך בין געווען דער גורם אז אזוי פול  
אידן זאלן נישט קענען מקיים זיין מצוות הנחת  
אויב   אז  געווען  מיך מקבל  תפילין.  איך האב 
השי"ת וועט מיך העלפן אז איך וועל באפרייט  
קענען   וועט  מען  און  פראצעס  מיין  ביי  ווערן 

וועל איך מ משיך  צוריק אנהייבן לייגן תפילין, 
 זיין צו פאסטן בה"ב! 

און מיט א הארץ   וואכן  די  זענעם אריבער  עס 
אויבערשטן,   אינעם  ובטחון  אמונה  מיט  פול 
האב איך מיך געשטעלט פארן ריכטער.  ווי נאר  



 

איך האב געזעהן ווער דער ריכטער איז, בין איך  
בטחון   אין  נסיון  שווערע  א  גאר  אריבער 

א באוויסטע  בהשי"ת!  דער ריכטער איז געווען  
רשע און אכזר וואס האט שוין זיין אייגן קינד  
און   אין תפיסה עטליכע מאל!   ארייינגעלייגט 
בדרך הטבע, איז נישט ווען  קיין איין אויפזיכט  

אז ער וועט גערעכטיגן א איד קעגן א דייטש!   
בחסדי השם נאך א מינוט פארלוירנקייט, האב  

ד אז  געמוטיגט  און  געשטארקט  מיך  ער  איך 
און   הענט  אויבערשטן'ס  אינעם  איז  ריכטער 
גוטס.    ארויס  נאר  קומט  אויבערשטער  פונעם 
דער   וואס  נאר  פסק'ענט  ריכטער  דער 
פראצעס   דער  אים!    הייסט  אויבערשטער 

 הייבט זיך אן.   

ריכטער   דער  פרעגט  זאגן?"  צו  האסטו  "וואס 
"ער איז געקומען שפעט צום    דעם נאצי ימ"ש.

ווייל   די  ציילן  מיט  דערשטיקט   זיך  האט  ער 
אידישע פאסיגעס.  ער האט ליגנט געזאגט אז  
ער   איז  פאקט  אין  ווען  געבאדן  זיך  האט  ער 

 געווען טריקן!"  פרעגט מיר דער ריכטער.

אידישע   די  אנגעטוהן  האסטו  "פארוואס 
 פאסיגעס?" האט מיך דער ריכטער געפרעגט.

ג ד - "ווייל  אנטוהן  צו  באפוילן  אונז  האט  י  ט 
- אידישע פאסיגעס, און מיר דאווענען אזוי צו ג

ט!" האב איך געענטפערט מיט א שטארקייט.  

ריכטער. דער  אהן  זיך  די    רופט  אין  "אהה! 
ט  - אונגארישע ביכער שטייט אז דאווענען צו ג

 איז א גוטע זאך!" 

זיינע זענען געווען בבחינת מלאך   די ווערטער 
געווע איז   אמן! עס  יענה  כרחו  חוץ  רע בעל  ן 

מדרך הטבע אז ער האט אזוי געזאגט! נאכדעם  
"אבער דער אפיציר זאגט אז דו    פרעגט ער מיך.

זיך   האסט  דו  אז  געזאגט  ליגנט  אים  האסט 
טריקן!    געווען  ביסטו  פאקט  אין  ווען  געבאדן 
וואס האסטו צו ענטפערן אויף דעם?"  האב איך  

 אים גענטפערט: 

א  ביז  נאר  געבאדן,  יא  מיך  האב  בין  "איך  יך 
שוין   איך  בין  ציילן  צום  אנגעקומען 
אויסגעטריקנט געווארן!"  און ממש שלא כדרך  
גע'פסק'נט.  אזוי  ריכטער  דער  האט    הטבע 
ווי דאווענען,   זאך  גוטע  "ווייל דו טוהסט אזא 
דאן פון היינט און ווייטער וועלן אלע אידן וואס  
דאווענען מעגן אויפשטיין פאר זעקס אזייגער  

אלן האבן מער צייט צו דאווענען!"  דאך  אז זיי ז
דער   אז  געוואלט  נישט   ריכטער  דער  האט 
נאצישער אויפזעער זאל ארויסקומען אינגאנצן  
מיר   אויף  געזיכט  שנעל  ער  האט  צופאטשט, 
ביינדל   א  ווארפן  צו  כדי  עבירה'לע  אן  עפעס 

 פארן נאצי ימ"ש. ער געבט מיר א פרעג.  

ד  אויף  האסטו  קנעפלעך  אנצוג?"   "וויפיל  יין 
ווען   קנעפלעך  פינעף  געהאט  נאר  האב  איך 
זעקס   האבן  געדארפט  מען  האט  אפיציעל 
קנעפלעך.  ער האט געאורטיילט אז פאר דער  
הארבע פארברעכן וועל איך פארשפארט ווערן  
אז   השם  ברוך  תפיסה!   אין  טאג  איין  פאר 
אויפזעער   נאצישער  דער  האט  פנים  בבושת 

פארן תפילין, און אלע  געמוזט צוריקגעבן אלע 
מיינע חברים האבן מיר געדאנקט אז צוליב מיך  
וועלן זיי שוין קענען א יעדן טאג דאווענען מיט  

 ישוב הדעת און רואיגקייט!   

אזא   געהאט  האט  מעשה  השם  קידוש  דער 
שטארקע, ווייטע אפקלאנג אז אפילו די פרייע  
יונגען וואס פלעגן אייביג שפעטן פון אונז  אז  

כאפ   מיר אזוי  פארן  - מוזן  תפילין  לייגן  לאפ 
מיר   אז  קנאה  פאר  געפלאצט  האבן  ציילן, 
קענען   צו  מינוטן  רואיגע  פאר  די  באקומען 

 דאווענען פאר השי"ת! 

קיין   אין  פארלוירן  נישט  ווערט  איד  א  ווען 
שווארצע, שרעקעדיגע און שווערע מינוטן, נאר  
אויבערשטער   פונעם  אז  פעסט  זיך  האלט  ער 

רויס נאר גוטס, קען אויף אים קיין שום  קומט א
שלעכטס נישט קומען!  אלע שווארצע מינוטן  
זיך   איז  מען  ווען  און  נסיונות,  בלויז  זענען 

- מתגבר אויף די נסיונות, און מען האט בטחון
 העלפט דער אויבערשטער!!! 

ד  וואס  און מיר שטייען  וואכן  די  יעצט אין  אך 
אברהם   פון  נסיונות  עשרה  די  פון  רעדט  מען 
אבינו! איז גוט צו וויסן עס שטייט אין ספה"ק  
פרשת   פון  סוף  וירא  פרשת  שלום  אהבת 
שם   אברהם  "ויקרא  פסוק  די  זאגט  העקידה 
המקום ההוא ה' יראה, אשר יאמר היום בהר ה'  

ט  יראה", זאגט דער אהבת שלום, די גמרא זאג
כהר,   נדמה להם  יצר הרע, צדיקים  אין סוכה, 
רשעים נדמה להם כחוט השערה.  דער כלל איז  
סיי אויפן יצר הרע בכללות, און סיי בפרטות אז  

ביי    און  הימנו,  גדול  יצרו  מחבירו  הגדול  כל 
יעדער מצוה וואס קומט אהן שווער מקיים צו  
זיין איז דאס א סימן אז דער שכר אויף די מצוה  

אין  איז   עס שטייט  ווי  גרעסער!  אזוי  ודאי  א 
זוהר הקדוש אז א מצוה וואס קומט אן גרינג  

עס    – און עס איז אומזינסט איז אומזינסט ווערד  

וואס   ווערד. לעומת זה א מצוה  איז גארנישט 
קאסט טייער איז דאס גאר חשוב, סיי ווען דאס  
איז   עס  אויב  סיי  און  געלט,  טייער  פאר  איז 

דער יצר הרע פארלייגט זיך אז מען  טייער ווייל  
זאל דאס נישט מקיים זיין, און באמת גייט דאס  
צוזאמען, אז דער יצר הרע פארלייגט זיך בעיקר  
ביי א מצוה וואס קאסט אסאך געלט, אזוי ווי  
פרשת   אין  טייטשט  הקדוש  החיים  אור  דער 
משפטים "ויצאה חינם אין כסף" אז די יציאה  

נאר  יצר הרע איז  ביי זאכן פון טומאה    פונעם 
מצוות   ביי  אבער  כסף,  אין  חינם  זענען  וואס 
געלט   טייער  דעם  פאר  באצאלט  מען  וואס 
גרויסע   פארלייגט  און  הרע  יצר  דער  קומט 
כוחות אז מען זאל די מצוות נישט מקיים זיין,  
זיך מתגבר אויפן   איז  ווען דער מענטש  אבער 
  יצר הרע און ער איז יא מקיים די  מצוות איז 

הרע   יצר  אויפן  התגברות  א  נאך  מאל  יעדער 
אינעם   בהירות  א  נאך  צו  אים  קומט 

 אייבישטער! 

"ויקרא   ער  טייטשט  געדאנק  דעם  מיט  און 
אברהם שם המקום ההוא ה' יראה, אשר יאמר  
הרע   יצר  דער  אויב  אז  יראה"  ה'  "בהר"  היום 
אויף די מצוה איז אזוי ווי א הר דעמאלס איז  

יראה ה'  צו  זוכה  א    מען  באקומט  מען  און 
 בהירות אינעם אייבישטער! 

הגה"ח רבי מענדל פוטטערפאס זצ"ל מגדולי   
וועלט   איז  ליובאוויטש  ומשפיעי  חסידי 
בארימט מיט זיינע מסירות נפש'דיגע פעולות  
צו מחזק זיין אידישקייט אינטער די גרויזאמע  
רוסישע   די  פון  הערשאפט  בארבארישע 



 

האט ער  און  ימ"ש,  אויפגעטוהן    קאמוניסטן 
ער   האט  אידישקייט!  פאר  ונצורות  גדולות 

 דערציילט אזא מעשה: 

איך האב פראבירט מיט אלע מיינע כוחות און  
אין   אידישקייט  האלטן  צו  מעגליכקייטן 
האלטן   אידן  אנדערע  העלפן  צו  און  רוסלאנד 
אידישקייט אינטער די רשעות'דיגע קאמוניסטן  

געק  נעגל  און  ציין  מיט  האבן  עמפט  וועלכע 
קעגן יעדער זאך וואס האט נאר געשמעקט פון  
אין   וואס  אידישקייט  פון  בפרט  און  רעליגיע, 
געפאר!    עקסטערע  אן  געזעהן  זיי  האבן  דעם 
איין שיינעם טאג האבן זיי  זיך דערוויסט איבער  
צוויי   קיין  נישט  האבן  זיי  און  פעולות,  מיינע 
פארשיקט   מיך  האבן  זיי  און  געטראכט  מאל 

יביר, אבער נישט סתם אין סיביר, נאר זיי  קיין ס
ערגסטען   אינעם  אריינגעשטעלט  מיר  האבן 
וואס רוסלאנד האט פארמאגט בימים   תפיסה 
די   פארשפארט  געהאלטן  האט  מען  ווי  ההם 
פון   פארברעכער  נידעריגסטע  און  גרעסטער 
גאר   אריבער  דארטן  זענען  מיר  און  לאנד 

גערעדט.. מילד  פייניגונגען  ..., בארבארישע 
האלטן   צו  פראבירט  מיך  האב  איך  אבער 
ווי גלייך איך געפון   שטארק און דינען השי"ת 

 מיך יעצט ביים טאטן אין וויינגארטן!

אידישער   אן  צו  מיר  צו  הימים קומט  מן  ביום 
וויל   איך  רבי!  מיר:  זאגט  ער  און  ארעסטאנט 
פון   וויל  איך  תפיסה,  די  פון  אנטלויפן  מארגן 

זאל מצליח זיין און מען    אייך א ברכה אז איך 
זאל מיך נישט כאפן!  ענטפער איך דעם איד:   
דו ביסט אראפ פון זינען? ווייסטו דען נישט אז  
די גאנצער תפיסה איז שווער שווער באוואכט  
מיט באוואפנטע סאלדאטן, און אן ארעסטאנט  
תיכף   ווערט  אנטלויפן  פון  נאר  חלום'ט  וואס 

שט גענוג איז דא  געשאסן!  און אויב דאס איז ני 
הונט,   געלערנטע  הונדערטע  תפיסה  די  ארום 

לויפן זיי אים תיכף    – און ווען איינער אנטלויפט  
אויגנבליק!    אן  אין  אים  צופליקן  זיי  און  נאך 

 וואס איז דיין חשבון?   

ענטפערט מיר דער איד: רבי איך ווייס אלעס.   
וויסן זאלט איר אז עס איז דא פונקט דרייסיג  

קיין  סקונדע  נישטא  איז  עס  וואס  יעדן טאג  ס 
לאנגע   שוין  און  סאלדאטן,  די  פון  פאטראל 
וואכן וואס איך ארבעט שווער.  יעדן טאג במשך  
לאך   א  אויס  איך  גראב  סקונדעס  דרייסיג  די 
איין   אין  דאס  האלט  איך  און  צוים  אינעם 
פארגרעסערן און איך באהאלט דער לאך אז די  

זאל פאטראל  די  פון  נישט  סאלדאטן  דאס  ן 
מאכן   גענדיגט  איך  האב  היינט  זעהן.   קענען 
איך   וויל  מארגן  און  גרויס,  גענוג  לאך  דעם 
במשך די דרייסיג סקונדעס מאכם פליטה!  איך  
בעט אייך א ברכה אז איך זאל מצליח זיין און  

 זיי זאלן מיר נישט כאפן!  

איך דעם איד געוואונטשן א ברכה אז ער זאל  
זייער   געווארן  בין  איך  אבער  זיין,  מצליח 
נייגעריג צו זעהן ווי אזוי דאס גייט אויסקוקן,  
איך   האב  צייט  באשטימטע  די  ביי  מארגן  און 
ווי   נאכגעקוקט דעם איד, און איך זעה טאקע 
אין די סקונדע וואס די דרייסיג סקונדעס האבן  

יבן האט דער איד אין אן אויגנבליק  זיך אנגעהו 
זיך   האט  ער  וואס  לאך  דעם  אויפגעמאכט 
ער   און  וואכן,  לעצטע  די  אין  אויפגעבראכן 
געלערנטע   די  אבער...  לויפן,  צו  אהן  הייבט 
הונט האבן צו דעם נישט מסכים געווען, און זיי  
האבן זיף גענומען אים נאכלויפן, און מיין הארץ  

ו קלאפן וויסנדיג וואס  האט שוין אנגעהויבן צ 
די הונט גייען יעצט מיט אים טוהן... אבער ווי  
איבערראשט בין איך געווארן צו זעהן אז דער  
איד האט זיך מיט דעם אויכעט גערעכענט... ער  
נעמט שנעל ארויס פון טאש א גרויסער שטיקל  
בשר בהמה.... און ער ווארפט דאס צו פאר די  

ן זיך אויף די שטיקל  בייזע הונט.... און זיי האב
האבן   זיי  און  ארויפגעווארפן.....  פלייש 
אנטלאפענער   פונעם  פארגעסן  אינגאנצן 

 ארעסטאנט...  

דערווייל זענען די סאלדאטן צוריקגעקומען און  
זיי זעהן ווי איינער מאכט פליטה.... און אפילו  

די הונט האט ער משחד געווען!  אבער ער איז  
ט, און עס איז שוין נישט  שוין געווען זייער וויי

געווען מעגליך במציאות אז די סאלדאטן זאלן  
אים דערווישן..... האט איינער פון די סאלדאטן  
כעס   גרויס  מיט  און  ביקס  זיין  ארויסגענומען 
דערשאסן די געלערנטע הונט...., איך האב מיך  
נישט געקענט איינהאלטן און איך בין שפעטער  

סאל יענעם  צו  האב  צוגעגאנגען  איך  און  דאט 
דער   נישט,  פארשטיי  איך  געפרעגט:   אים 
דער   איז  אנטלאפן  איז  וואס  מענטש 
פארברעכער נישט דער הונט... פארוואס האט  

 ער זוכה געווען צו א קויל אין קאפ?

ענטפערט מיר דער סאלדאט:  אמת טאקע דער  
אנטלאפענער ארעסטאנט קומט זיך א קויל אין  

ער הונט קומט זיך  קאפ!  אבער דעם געלערנט
אויך א קויל אין קאפ!  ווייל די אלע כוחות און  
געלט וואס מען לייגט אריין אין די געלערנטע  
עס   ווען  אז  צוועק,  איין  פאר  אלעס  איז  הונט 
וועט קומען די מינוט און אן ארעסטאנט וועט  
פראבירן צו אנטלויפן זאלן זיי נישט קוקן אויף  

פאר זיך איין ציל,    גארנישט, נאר זיי זאלן האבן
צו צופליקן דער אנטלויפער!  און אויב טאקע  
פונקט אין די מינוט פאר וועלכער מען האלט  
אים אויף ווערט ער אפגעקויפט פאר א שטיקל  

 בשר, דעמאלס קומט אים א קויל אין קאפ! 

זצ"ל   פוטערפאס  מענדל  רבי  האט 
סאלדאט   דער  פון  ווערטער  די  אויסגעפיהרט: 

אריין אין די ביינער!  א איד קומט    איז מיר טיעף
אראפ אויף די וועלט צו דינען דעם אייבישטער,  
ומצוות   תורה  אים  געבט  אייבישטער  דער  און 
דעם   דורך  ווערט  ער  און  רוחני,  סיפוק  און 
איין   פאר  איז  אלעס  אבער  אויסגעלייטערט, 
מטרה, אז ווען עס וועט קומען די מינוט און די  

יף אים פארלייגן, זאל ער  יצר הרע וועט זיך או
ווערן   נישט  זאל  ער  און  בנסיון!   זיין  עומד 
פארבלענדעט פאר א שטיקל בשר וואס די יצר  

הרע ווארפט אים צו! 

 
טייערע אידן!, עס איז דא א מורא'דיגע ווארט  

על אור  פון הרה"ק ר' איציקל ראדווילער זי"ע ב

יצחק, וואס כ"ק מרן אדמו"ר זי"ע זצוק''ל האט  
דאס געהערט פון זיין הייליגער שווער הרה"ק  
האט   ער  וואס  זי"ע,  אויסטילער  פיניעלע  רבי 

דאס געהערט פון א איד וואס איז געווען דערביי  
האט   זי"ע  ראדווילער  איציקל  הרה"ק  ווען 

 געזאגט דעם ווארט!  



 

די   ביי  פסוק  אין  שטייט  העקידה  עס  פרשת 
"ויקח אברהם את עצי העולה וגו' וילכו שניהם  
יחדיו., ויאמר יצחק אל אברהם אביו ואמר אבי  
השה   לו  יראה  אלוקים  וגו',  בני  הנני  ויאמר 
לעולה בני, וילכו שניהם יחדיו.", פרעגט הרה"ק  
איציקל ראדווילער פארוואס שטייט צוויי מאל  

 וילכו שניהם יחדיו ?  

א מסביר  ער  אבות  איז  הייליגע  אונזערע  זוי, 
געוואלדיגע   א  מיט  ה'  רצון  די  געטוהן  האבן 
האבן   זיי  ווען  און  השתוקקות,  און  זריזות, 
זיי   זענען  השי"ת  פון  באפעל  א  באקומען 
געלאפן מיט אלע כוחות צו קענען פאלגן דעם  
רצון ה' ווי שנעלער!  דערפאר ווען השי"ת האט  

זי מקריב  צו  אבינו  אברהם  יצחק  באפוילן  ין 
מין   אזא  אין  אריין  ער  איז  מזבח  אויפן 
התלהבות דקדושה צו מקיים זיין דעם רצון ה',  
א   מיט  טוהן  אנגעהויבן  אלעס  האט  ער  אז 
איז   מען  ווען  און  זריזות!  אויסערגעווענליכער 
ארויס אין וועג אריין האט זיך אברהם גענומען  
ווייל עס האט דאך אין אים   לויפן גאר שנעל, 

רט א חיות און א ברען צו מקיים זיין  געפלאקע
רוב   מחמת  אבער  מצוה.  אייבישטערס  דעם 
ניטאמאל   נאך  ער  האט  זריזות  און  ברען 
אנגעיאגט צו דערציילן פאר יצחק אז מען גייט  
אייבישטער,   פונעם  מצוה  א  זיין  מקיים  יעצט 
און דערפאר וויבאלד יצחק האט נישט געוויסט  

מצוות ה' האט ער  אז מען גייט יעצט מקיים זיין  
נישט געהאט דעם כח צו לויפן אזוי ווי אברהם  
וועלכער האט באקומען די מצוה.  דערפאר ווען  
יצחק האט געזעהן אז ער קען נישט נאיאגן זיין  
פון   אים  צו  געשריגן  ער  האט  טאטן 
הינטערוויילעכץ "טאטע!  איך קען נישט לויפן  
אברהם   אים  האט  דיר!"   ווי  שנעל  אזוי 

"אלוקים  גענטפ  ערט מיט א שמחה של מצוה 
יראה לו השה לעולה בני", מיין טייער קינד איך  
קען נישט גיין שטייטער פון דעם ווייל איך בין  
צו   דיך  אייבישטער  דורכן  געווארן  באפוילן 
האט   יצחק  ווי  אזוי  קרבן!  א  פאר  זיין  מקריב 
דאס דערהערט האט זיך אין אים אנגעצינדן א  

יגע התלהבות און זריזות  ברענעדיגע פלאקערד
און שמחה צו מקיים זיין אט די מצוה וואס זיין  
טאטע לויפט יעצט אזוי, און דער פסוק פירט  
שוין   איז  יעצט  אז  יחדיו"  שניהם  "וילכו  אויס 
יצחק אויך געלאפן מקיים זיין די מצוה, און ער  

 האט שוין גוט געקענט נאכיאגן זיין טאטן! 

ון אין אורחות  עס שטייט גאר א שטארקע לש
אויס   שטייט  איד  א  ווען  אז  להרא"ש,  חיים 
צו   מינוטן  יענע  און  תפקיד  זיין  איז  נסיונות 

וויל וואס   יוצריך''  ''רצה במה שירצה  טראכטן 
 דער באשעפער וויל ! 

געהויבענע סלאנימער חסיד   געווען א  עס איז 
זיין   און  ז"ל,  לוריא  מתתיהו  ר'  החסיד  הגאון 

יא במשך  איז  קראנק  רעביצין  געווען  לאנג  רן 
ל"ע און זי איז געלעגן אין בעט און נישט נאר  
וואס זי האט נישט געקענט פירן די שטוב, נאר  
זי האט אליינס געדארפט אז מען זאל זיך מיט  
יומם   איר אפגעבן. ר' מתתי' איז געווען עסוק 
ולילה מיט איר און מיט די שטוב ארבעט, עד  

ל נישט געהאט  כדי כך אז ער האט ממש קיינמא
איין   גיין  צו  אפילו  און  לערנען  צו  צייט  קיין 
און   מנין!   מיט  ביהמ"ד  אין  דאווענען  תפילה 
לאנג!    יארן  אנגעהאלטן  אזוי  האט  דאס 
איינמאל איז אים זיין ידיד הרה"ק בעל נתיבות  
שלום מסלאנים זי"ע געקומען באזוכן, און ער  
האט געזעהן זיין שווערע מצב, אבער ער האט  
נישט   בכלל  איז  מתתי'  ר'  אז  בחוש  געזעהן 
אדרבה   נאר  מצב,  שווערע  זיין  פון  צוקלאפט 
ואדרבה! פונקט פארקערט! ער איז גאר אין א  
געהויבענע געמוט!   ער האט זיך געוואונדערט  

 פון ווי נעמט ר' מתתי' אזא גבורת הנפש?   

ער האט אים געפרעגט:  זאג מיר ר' מתתי', א  
איז געווען געוואוינט אלע יארן  איד ווי דו וואס 

א   מיט  דאווענען  און  לערנען  און  זיצן  צו 
יעצט ביסטו אין אזא מצב   געהויבענקייט, און 
אז דו מוזט באדינען דיין קראנקע פרוי און פירן  
די שטוב, און דו ביסט אזוי גוט אויפגעלייגט און  
בכלל נישט צוקלאפט און פארביטערט! פון ווי  

 וחות הנפש ?   נעמסטו אזעלכע כ 

האט ר' מתתי' גענטפערט:  ווען איך בין עוסק  
דאווענען   מיך  שטעל  איך  ווען  אדער  בתורה 
דער   אויב  נישט  איך  ווייס  אייבישטער,  פארן 
תורה   מיין  פון  רוח  נחת  האט  אייבישטער 
ותפילה, ווער ווייסט ווי א קליינע פראצענט פון  
ווען איך   מיין עבודה איז לשם שמים?  אבער 

ין אין אזא מצב וואס נאר דער איין איינציגער  ב
באשעפער איז בכח מיר אריינצולייגן אין דעם,  
און איך טוה וואס עס פארלאנגט זיך פון מיר  
בלי   זיכער  איך  בין  דעמאלס  מצב,  מיין  לאור 
שום ספק אז איך בין מקיים דעם רצון השם!  
און ווי אזוי קען א איד נישט זיין בשמחה ווען  

פארזיכערט אז ער מאכט זיכער א נחת  ער איז  
 רוח פארן בורא כל עולמים?

 

מיט יארן צוריק איז געווען דא אין מאנסי דער  
באקאנטער ירושלים'ער מגיד הגה"צ רבי שלום  
שוואדראן זצ"ל, און איך האב פון אים דעמאלס  
וואס ער האט   געהערט א שרעקעדיגע מעשה 
אזוי   האט  ער  און  מיטגעלעבט,  אליינס 

 רציילט:  דע

א   איד  פשוטער  א  געווען  איז  ירושלים  אין 
אים   האט  מען  ווען  און  טרעגער,  פאסט 
שום   קיין  אים  אין  מען  האט  אנגעקוקט 
אנטייטלען,   געקענט  נישט  זאכן  ספעציעלע 
אבער, נישט ממש אזוי...., ער האט אויף זיינע  
פלייצעס געהאט די זכות פונעם ערליכקייט פון  

וואס  נשמות  אראפ    צענדליגע  נישט  זענען 
לתרבות רעה!, וואס האט ער דען געקענט טוהן  

 אלס א פאסט טרעגער ?   

געדרייט   ירושלים  אין  זיך  האבן  עס 
פארשאלטענע קריסטליכע מיסיאנערן וועלכע  
אידישע   אומשולדיגע  אויף  געלאקערט  האבן 
נשמות און זיי געוואלט פארכאפן צו די קליפות  

וויסט אז אידשע  רח"ל, אבער זיי האבן דאך גע
די   פון  חינוך  געוואלדיגע  א  באקומען  קינדער 
נאר   גלייבן  צו  מחנכים  די  פון  און  עלטערן 
האבן   זיי  באשעפער!    איינציגער  איין  אינעם 
ירושלים   אין  דא  זענען  עס  אז  געוויסט  אויך 
גרויס   צוליב  וואס  קינדער  ארימע  הונדערטע 
שטייען  און  הונגעריג  שלאפן  זיי  גייען    עניות 
אזעלכע   זענען  בטבע  און  הונגעריג,  אויף 
קינדער צוקלאפט בנפש און מיט זיי קען מען  
פראבירן צו ארבעטן.  זיי פלעגן נאכפארשן און  
דערגיין ווי עס וואוינט א ארימע פאמיליע, און  
און   געלט,  מיט  שטאפן  דארטן  פלעגן  זיי 
אטאמאטיש האבן זיי דארטן אין יענע שטובער  

השפעה,   א  שטובער  געהאט  אזעלכע  פון  און 
נשמות   פארכאפן  צו  ליידער  געלונגען  זיי  איז 

 קדושות צו די סטרא אחרא רח"ל! 

טרעגער   פאסט  אויבנדערמאנטער  דער  אבער 
פארשווייגן!    ביים  געהאלטן  נישט  דאס  האט 
וואס הייסט דאס א חוצפה אז צוליב עניות זאלן  
הייליגע   אויף  א השפעה  האבן  רשעים  די  אט 

נ ווי  אידישע  זייער  אים  האט  עס  שמות?!  
אייבישטער   דער  כביכול  וואס  די צער  געטוהן 
אידישע   פארכאפט  מען  אז  דעם  פון  האט 
נשמות, און ער האט מחליט געווען אז היה לא  
באהאלטענע   א  אין  ארויס  איז  ער  תהיה!  

מלחמה אנקעגן די פארשאלטענע מיסיאנערן!   
און   געלטער,  גרויסע  געשאפן  האט  ער 

זאלן  אנשט  פאמיליעס  ארימע  די  אז  אט 



 

באקומען געלט און א שלעכטע השפעה פון די  
אויסטיילן   ער  פלעגט  מיסיאנערן  טמא'נע 
גרויסע געלטער פאר די ארימע משפחות, און  
די   צו  נישט געדארפט צוקומען  זיי  אזוי האבן 
ער   האט  אזוי  און  געלטער,  מיסיאנערישע 
פון   נשמות  צענדליגע  אפגעראטעוועט 

 אלן ווערן! פארפ 

קאמף   זיין  געפירט  האט  ער  אפילו  אבער 
די   האבן  אבער  דאך  באהאלטענערהייט, 
מיסיאנערן גאנץ שנעל זיך דערזעהן אין א מצב  
צו   מצליח  נישט  לעצטענס  זענען  זיי  אז 

פארכאפן אפילו נישט איין פישל אין זייער נעץ!   
און זיי האבן געשוימט פאר כעס!  ווער איז דער  

וואס מאכט אונז דא קאליע אונזערע    באנדיט 
גענומען   ערענסט  זיך  האבן  זיי  פלענער?  
זיי זענען געוואויר   נאכפארשן די זאך, ביז ביז 
געווארן ווער עס פירט די מלחמה אנקעגן זיי,  
זיך   האבן  זיי  טרעגער!   פאסט  אונזער  טאקע 

 געשוואוירן נקמה צו נעמען אין אים!   

אסט טרעגער  זיי האבן זיך דערוויסט אז דער פ 
האט איין איינציגער בן יחיד פון ניין יאר אלט,  
האבן אינטערגעשטעלט אז איין טאג ווען דער  
קאר   א  אים  איז  חדר  פון  אהיים  איז  יונגל 
אויפן   אומגעברענגט  אים  און  איבערגעפארן 

 ארט רח"ל.  

איז   ירושלים  גאנץ  אז  זאגן  צו  איבעריג 
ליק,  צוטרייסלט געווארן פון דער ביטערע אומג

און בפרט ווען מען איז געוואויר געווארן ווער  
רציחה!    גרויזאמע  די  אינטער  געשטאנען  איז 
געזעצט שבעה   זיך  האט  פאסט טרעגער  דער 

 ל"ע נאכן אומקום פון זיין בן יחיד.

ר' שלום   אויך הגה"צ  איז  די מנחמים  ציווישן 
שוואדראן זצ"ל אים געגאנגען מנחם אבל זיין,  

מט אריין צו די שבעה, און ער  און ר' שלום קו
זעהט ווי דער פאסט טרעגער און זיין פרוי זיצן  
אזוי אליין, און ציווישן זיי ברענט לעכט, און ר'  
ער   לשון!   דעם  פארלוירן  ממש  האט  שלום 
הטא געטראכט צו זיך "וואס קען איך זאגן פאר  
אזא איד וואס האט פארלוירן זיין איין איינציג  

פארן  בלויז  אידישע    קינד  ראטעווען  פון  חטא 
נשמות פון פארפאלן ווערן אין שאול תחתית ?"   
דער איד דער פאסט טרעגער האט געזעהן אויף  
ר' שלום אז ער ווייסט אים נישט וואס צו זאגן,  
ווערטער: איך   די  זיך דער איד אנגערופן  האט 
בין שוין אלט, און איך זעה נישט בדרך הטבע  

אבן קינדער, וואס איז  אז איך זאל נאך קענען ה 
דער   דאך  איז  דאס  ווערד?   לעבן  מיין  שוין 
דורות   צו איבערלאזן  יעדער איד  פון  וואונטש 
נאך זיך, און אז איך האב דאס שוין נישט וואס  
דארף איך שוין האבן?  געזונט?  וואס איז ווערד  
פרנסה?    צער!   חיי  גוף מיט אזא  געזונטער  א 

ס ביסל פאר מיר  וואס דארף איך שוין האבן דא 
און פאר מיין פרוי?  וואס איז מיר א חילוק צו  

 איך האב א ביסל אדער א סאך?  

דאן האט דער איד אויפגעהויבן זיין שטימע און  
נאך   איך  האב  זאך  "איין  גענומען שרייען:  זיך 
וואס עס איז מיר געבליבן אין לעבן!  רבונו של  
עולם דו ווייסט דאך אז אלעס וואס איך האב  
צו   כבודך  למען  געווען  נאר  איז  געטוהן 
מיר   איז  דאס  שמד!   פון  נשמות  ראטעווען 
ווייטער ממשיך   ווייטער געבליבן אין לעבן, צו 

 זיין מציל צו זיין נשמות פון שמד!" 

שרעקעדיגע   די  צוגענדיגט  האט  שלום  ר' 
נישט   איד  קיין שום  פאר  געזאגט:  און  מעשה 

כע נסיונות,  געוואונטשן אפילו א מעין פון אזעל 
אבער דער איד איז זיין נסיון בייגעשטאנען און  
ער האט געוואלט טוהן זיין שליחות וואס דער  
אייבישטער האט אויף אים ארויפגעלייגט, און  
הנהגה   די  אויף  קושיות  קיין  געהאט  נישט 

 פונעם רבונו של עולם!!! 

 

▪ 

 
איך האב געזען א מעשה וואס עס האט פארציילט ר' שמעון רובין, וואס  
ער איז געווען דער יד ימינו פון הרה"ק ר' שלמה'קע זוועהילער, און ער  

יילט אז ווען  איז געווען דער חברותא פון ר' גדליה משה, האט ער פארצ
אין  געזעסן  ער  איז  רוסלאנד  אין  געוואוינט  נאך  גדליה משה האט  ר' 
תפיסה. אין איינע פון די טעג וואס ער איז געווען דארט, האט ער געזען 
שפילן  זיי  און  תפיסה,  די  פון  אויפזעערס  גענעראלן,  צוויי  ס'זיצן  ווי 

פארפלאנטערט,   געווארן  זיי  זענען  שפיל  אינמיטן  זענען  'שאך'.  זיי 
געווארן זייער פארטיפט, און זיי האבן זיך נישט געקענט קיין עצה געבן, 
און ר' גדליה משה איז דורכגעגאנגען, איז ער צוגעגאנגען שטילערהייט 
צו זיי, און ער האט זיי געזאגט אן עצה וואס זיי זאלן טון כדי זיי זאלן 

 קענען גיין ווייטער.

ג  נתפעל  מורא'דיגע  זענען  זיי  זיי  האט  ער  אז  אים  פון  עווארן 
אים  זיי  האבן  ווייטער  און  דעמאלס  פון  און  שפיל,  די  געראטעוועט 
גרינגער   אים  און  תפיסה,  די  אין  תנאים  גוטע  ספעציעלע  געגעבן 

 געמאכט.

זיי האבן שטילערהייט געהאנדלט אויפן שווארצן מארקעט, און ווען די  
י פראבירט אלע מיני וועגן  סחורה פלעגט אנקומען קיין סיביר, האבן זי

וויאזוי צו האנדלען, און זיי האבן זיך דורכגערעדט מיט ר' גדליה משה, 
און זיי האבן אפגעמאכט אז האלב פון די ריוח גייט פאר אים, און האלב 
פון די ריוח גייט פאר זיי, און דאס האט ער געשיקט פאר א תלמוד תורה 

 טענערהייט אין רוסלאנד.פון קינדער, וואס האבן געלערנט באהאל

ווען ס'איז געקומען פאר ראש השנה האט זיי ר' גדליה משה געבעטן אז  
זיי זאלן אים פארשאפן א שופר, און וויבאלד זיי האבן געהאט פאר אים  
א געוואלדיגע הכרת הטוב, און זיי האבן אויך געוואלט מרויח זיין פון  

 זיינע עצות, האבן זיי אים געברענגט א שופר.



 

ס'איז געקומען ראש השנה, ער האט געדאווענט, אבער ער האט נישט 
געקענט בלאזן, ווייל ער האט געוואוסט אז טאמער ער וועט בלאזן גייט 
מען אים הרג'ענען רח"ל. האט ער געבעטן דעם אויבערשטן זאל אים  

 העלפן ער זאל קענען מקיים זיין די מצוה פון שופר.

עשטעלט דאווענען מנחה, און ער האט ממש פארנאכטס האט ער זיך ג
נאכאמאל געבעטן דעם אויבערשטן ער זאל קענען בלאזן. דעמאלס איז  
געווען די צייט ווען די גאנצע עולם איז ארויסגעגאנגען שפאצירן, און  
ווייל ס'זענען נאך געווען שומרים   דאך האט ער נישט געקענט בלאזן, 

 הערט.אין די תפיסה, און זיי וואלטן ארויסגע

ר' גדליה משה האט ווייטער געבעטן אז ס'זאל געשען א נס און ער זאל  
נאך קענען בלאזן שופר. אינמיטן האבן אסאך פון די תפיסה לייט, וואס 
שומרים   אלע  זענען  צעווילדעוועט,  זיך  אינדרויסן,  געווען  זענען 
 ארויסגעגאנגען מאכן סדר, און זיי האבן געשריגן און געפיפן מיט קולי 
קולות, אזוי האט ער געהאט א שעת הכושר, און ער האט געמאכט א  

 ברכה מיט כוונה, און ער האט געבלאזן ל' קולות.

דער שומרי אמונים רבי זצ"ל האט פארציילט זייער אן אינטערעסאנטע 
זיין  אזויווי  פשטן,  געוואלדיגער  א  געווען  איז  משה  גדליה  ר'  מעשה. 

אכט פאר רבי, האט ער נישט מסכים טאטע, און ווען מ'האט אים געמ
וועטס   קוויטלעך, עטס  מיט  "מ'וועט קומען  געזאגט:  ער האט  געווען, 
מיר ברענגען געלט, ווייל עטס ווילטס מהנה זיין א בנן של קדושים, אויף 

 דעם ארויף בין איך מסכים".

אויך האט פארציילט דער שומרי אמונים רבי, אז ער האט צוגעזען א  
עשה. א טאג פאר זיין פטירה האט ר' גדליה משה געהייסן מורא'דיגע מ

יעדער איינער זאל ארויסגיין פון זיין שטוב, ווייל ער וויל רעדן מיט זיין  
ר'   הרה"ק  שווער,  זיין  פאר  געזאגט  אמונים  שומרי  דער  האט  טאטע. 
מרדכי'לע זוועהילער, אז ער וויל דארט בלייבן באהאלטענערהייט, ער 

 גייט דארט פארגיין, זענען זיי ביידע געבליבן.וויל זען וואס 

ווי ר' גדליה משה   ווען די שטוב איז געווארן ליידיג האבן זיי געהערט 
זאגט: "טאטע", ר' שלמה'קע האט שוין לאנג נישט געלעבט, האט ער  
ווי גערעדט צו אים ווי ער איז דא, "וואס וויל מען יעצט פון די מלחמה  

אר פון תש"ח מלחמה[, ס'איז נישט גענוג געווען ]ס'איז געווען אין די י 
גאנץ   אויף  בין מוותר  "איך  געזאגט:  יודן?". האט ער  זעקס מיליאן  די 
ביאת המשיח, דער עיקר אז עס זאל נישט פארגאסן ווערן איין טראפ  

 בלוט פון א יוד".

ס'איז געווען א געוואלדיגע מחזה, און זיי האבן געהאלטן די מויל פון  
אז ר'   פחד,  און  מענטשן.  דארט  דא  ס'זענען  אז  כאפן  נישט  זאל  ער 

איז  משה  גדליה  ר'  אז  אויסגעדרוקט,  זיך  האט  זוועהילער  מרדכי'לע 
און  געזאגט,  עס  האט  ער  ווען  הדעת  צלילות  גאנצע  די  מיט  געווען 

 צומארגנס איז ער אוועק.

 

   

גדליה משה, ווען ר' גדלי' משה האט זיך   אז אמאל איז ער געווען ביי ר'
געגרייט צו גיין אין שפיטאל, ווייל זיין טאכטער האט געדארפט האבן  
זיך   האט  זי  און  פרוי,  א  אריינגעקומען  איז  אינמיטן  אפעראציע.  אן 
אויסגערעדט איר הארץ אויף אלע צרות וואס זי האט, און ביז זי האט 

גען די אפעראציע. האט ר' גדליה  געענדיגט רעדט איז שוין דורכגעגאנ
משה געזאגט פאר ר' אלי' ראטה: "איך האף צום אויבערשטן, אז אין  
זכות פון מיין סבלנות אז איך האב אויסגעהערט די צעבראכענע פרוי, 
און איך האב נישט אויפגעהערט איר אויסצוהערן, אפילו איך האב זיך  

וועט די טאכטער זיכער   געגרייט צו גיין צו מיין טאכטער'ס אפעראציע, 
 אויסגעהיילט ווערן, און זי וועט האבן א רפואה שלימה".

אויך איז געווען א מורא'דיגע מעשה, ווען ס'איז געווען אמאל א יארצייט  
פארן   געדאווענט  גדלי' משה  ר'  האט  מקורבים,  זיינע  פון  איינער  פון 

אט, מיט א עמוד אלס שליח ציבור, און ער פלעגט דאווענען זייער שט
דיאמאנטן.   מ'ציילט  ווי  ווארט  א  נאך  ווארט  א  דביקות,  געוואלדיגע 
פלוצלינג האט ער אנגעהויבן צו דאווענען שנעל, און ער האט געענדיגט  

 דאווענען.

אלי' ראטה האט געוואלט וויסן וואס זיין רבי האט געטון דא,  הרה''ח ר'  
ז געווען דא  איז ער צוגעגאנגען נאכן דאווענען און געפרעגט, וואס אי

אז  געענטפערט,  גדליה משה  ר'  האט  דאווענען.  שנעלע  די  פלוצלינג 
זענען   וואס  קינדער  צוויי  ווי  געהערט  ער  האט  דאווענען  אינמיטן 
געשטאנען נישט ווייט פון אים, וויאזוי זיי רעדן פון אויסגעמוטשעטקייט  

וענען, און פון הונגער, האבן זיי געזאגט אז דער רבי איז ממשיך צו דאו
און ער ציט איבער די שטריק, ער דאווענט צו לאנג, און זיין הארץ איז  
אים איינגעגאנגען פאר צער פון די הונגעריגע קינדער, האט ער שנעל 
געדאווענט, כדי די קינדער זאלן קענען גלייך אהיימגיין, און בארואיגן 

 זייער הונגער.

פון דער גרויסער ר' שלום  זכותם יגן עלינו ועל כל ישראל, אין די זכות  
 זאל מען האבן א פרייליכן שבת 


